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HÚSVÉT 5. VASÁRNAPJA                         C év                    1– 4 oldal 

 

Olv.: ApCsel 14,21b-27 – Jel 21,1-5a – Jn 13,31-33a.34-35 

Az új parancsolat 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Örvendezésünk oka, hogy Isten fölszabadított bennünket! Ha mi is úgy 
akarjuk, akkor Isten segít abban, hogy megszabaduljunk önző önmaguktól. Segít abban, hogy 
megszabaduljunk egymással való kapcsolatunkban a haszonleséstől, mindenfajta önzéstől.  
 

Isten felszabadított minket szeretetével! 

 

Életünknek van egy függőleges ága és egy vízszintes ága. Életünk függőleges ága: Isten 
szeretete, vízszintes ága: az emberszeretet. A szeretet Istenből táplálkozik! A főparancsolat 
megfogalmazza, hogy szeresd az Istent, szeresd az embert, de arra sokkal jobban kellene 

figyelni, hogy  

a szeretet vagy Istenből táplálkozik, 
vagy szó sincs arról, hogy egymást szeretni tudjuk! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! A mai vasárnapon a keresztények ismertetőjelét kellene értelmeznünk és 
ennek tartalmát magunkévá tennünk. Arról ismerjenek meg benneteket a világban, hogy 
szeretettel vagytok egymás iránt! A mai olvasmányban azt hallottuk, hogy nem sokkal Jézus 
halála után hány várost kerestek föl azok, akiket Jézus elküldött: Menjetek, mondjátok el az 
embereknek, hogy Isten az életük értelme. Isten ez által az életük megmentője! 
 

A keresztények ismertetőjeléről gondolkodjunk. Ez azért nagyon fontos, mert az élet 
lényegéről van szó! Mi emberek állandóan azzal foglalkozunk: mi is az életünk lényege? 
Keressük a feleletet, keressük a válaszainkat. Vannak is különböző emberi válaszok, hiszen az 
ember gondolkodó lény. Nagyon érdekes, az egyik egyházatya ezzel a kérdéssel 
kapcsolatosan azt mondja: Vigyázzunk, az ember sok mindent kitalálhat! Biztos, hogy van 
valami igazság is ezekben,  
 

de az élet lényegét nem kitalálni kell, 
hanem megtalálni! 

 

Azok az emberek, akik kutatják a világ titkait, akik gondolkodnak az élet értelmén, azok 
nagyon jól tudják, hogy az ember általában valamit fölfedez a világban elrejtett titkokból. 
Amikor az ember az életét vizsgálja, akkor mindig valamit megsejt abból, hogy milyennek is 
gondolta el Isten a mi emberi életünket. Ebben is alázatosabbnak kellene lenni! 
 

Mi nem feltalálók vagyunk, hanem megtalálójuk: 
Mit is gondolt el Isten a világról, rólunk, emberekről? 

A mai vasárnapon ez a lényeges kérdés: 
 Megtaláljuk-e az élet értelmét? 
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Örökérvényű igazság a szeretet! 
Az élet értelmével kapcsolatosan nincs más hivatkozásom, mint a Szentírás. A Szentíráson 
keresztül Isten üzen, ami a Szentírásban hozzánk eljut, azt Jézus igazolja. 
 

A Szentírás azt mondja: „Az élet lényege a szeretet!” 

 

Annyiszor halljuk ezt a szót, annyiszor hivatkozunk erre a fogalomra. Ma kicsit közelebb 
kerülhetünk titkához! Gabriel Marcel liberális lelkületű csodálatos keresztény gondolkodó 
volt, azt mondja: „Amikor a szeretetet emlegetjük, akkor örökérvényű igazságra gondolunk! 
Amikor az ember megsejt valamit a szeretetből, akkor nyomban föltámad benne a vágy, hogy 
ez maradjon mindig így! Ez soha el ne múljon!” Mindig, soha, ezek valamiképpen az 
örökkévalóság üzenetei. Folytatja: „Amikor valakinek azt mondod, hogy szeretlek, akkor 
ezzel azt fejezed ki, hogy nem halhatsz meg!” Amikor az ember ezt kimondja, akkor harcolni 
kezd az elmúlás gondolatával, mert nem tud belenyugodni abba, hogy elmúlik az élete! 
Valamit akkor ment meg az ember, amikor rácsodálkozik arra, hogy a szeretet az mindig 
érvényes: szeretve lenni! 

 

A szeretet hálója megment bennünket! 
Ez a vasárnap tanítson meg bennünket arra, hogy Jézus miért is jött! Jézus azért jött, hogy a 
szeretet áldozatát fölépítse ebben a világban, a bűn áldozatával szemben! Emberek vagyunk, 
gyarlók, esendők és bűnösök. Mindegyikünk belekeveredik a bűn hálójába. Ez a háló behálóz 
bennünket és elveszít.  

A szeretet hálója megment! 

Jézus küldetése a megmentésről szól! 

 

Isten azt akarja ezzel a megmentő gondolattal, hogy amikor az ember ebbe a világba érkezik, - 
amely az áteredő bűnnek és a mi egyéni bűneinknek világa is, - a szeretet fogadja! Ha ezen a 

kérdésen elgondolkodnánk, akkor mindezek az ostoba, emberi törekvések - amelyek 

megkérdőjelezik a házasság eszményét - a semmibe futnának. Ők nem gondolnak arra, hogy a 
világra érkező gyermeknek anyai és apai szeretettel kell találkoznia, ebben kell megtalálnia a 
védettséget és ebben kell felnőnie!  

 

A szeretet isteni! 
Az ember megtanul írni, olvasni, számolni. Ki tanítja meg az embert a krisztusi szeretetre? A 
krisztusi szeretetre Isten tanít bennünket Jézus Krisztuson keresztül. Tanít bennünket az 
Egyház, amit Krisztus azért alapított, hogy a szeretetnek ez a hálója megmentse az embereket.  
 

„Amint Engem szeret az Atya, úgy szeretlek Én is titeket!” 

„Úgy szeressétek egymást, ahogy Én szeretlek titeket!” 

Ebből az következik, hogy a szeretet isteni! 

 

Szeretetet csak Istentől lehet tanulni! Mi emberek csak Jézus Krisztustól tanulhattuk meg, mit 
jelent a szeretet! Életünk függőleges ága az istenszeretet! Ebből élünk! Ha erről lemondunk, 
akkor az életünk vízszintes ága sivatagba torkollik, elsekélyesedik és lehetetlen, hogy egymást 
tudjuk szeretni. 

 

Ez az isteni gondolat középpontba az életet állítja! 

Ezért az életért mi felelősek vagyunk! 

Ez az élet a krisztusi szeretet alapján teljesedik ki! 
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A krisztusi szeretet önzetlen! 

Van ószövetségi szeretet is, de azt Jézus fölülmúlta! Az ószövetségi szeretet azt mondja: 

„Amit nem akarsz, hogy neked cselekedjenek, azt te se tedd a másiknak!” Érték, tele 
számítással. „Amit nem akarsz, hogy neked tegyenek, azt te se tedd a másiknak!” Valamifajta 
alkudozás? Ez is jelent valamiféle rendezőerőt a világban. Az ember jól felfogott érdeke 
mozgat mindent ebben az esetben.  

 

A krisztusi szeretet egészen más! „Amint Én szerettelek titeket, ti is úgy szeressétek 
egymást!” Valaki megajándékoz bennünket a szeretettel és nekünk ezt tovább kell adni! Ez a 
krisztusi szeretet formálja és alakítja a világ arculatát, vagy nem formálja és nem alakítja, és 
akkor eltorzul a világ arca. Ettől szenvedünk annyit ebben a mai civilizált világban, mert 
mintha ezt a krisztusi szeretetet akarná nevetségessé tenni. Nem csodálkozom rajta, hiszen  

 

a krisztusi szeretet önzetlen! 
 

Az egyén sorsát csak a közösségért vállalt felelősség tudja meghatározni. Ha az ember ebből 
kilép, akkor saját egyéni sorsa zsákutcába vezet. Nem tud az ember a másik emberrel való 
kapcsolata nélkül kiteljesedni. Lehetetlen. Ostoba emberi gondolat, mindezt a szeretetet 

félretenni, mert az ember önző. Mire jutunk önző emberekkel? Nem születik közösség önző 
emberekkel. 

 

Emberi gondolatok  
Egyik zsidó vallásfilozófus mondja az ószövetségi szeretettel kapcsolatosan: Az isteni szeretet 

sajátossága ezzel a szóval érhető utol: kihozlak! A szeretet azt jelenti, hogy valamiből 
kimentelek! A zsidók értékrendjében ez azt jelenti, hogy kivezetlek a fogságból, rabságból, 
börtönből, kiszolgáltatottságból. Valahonnan kimentelek.  
Egy másik filozófus mondja: Az ember, aki elveszítette a paradicsomot, magányos. A szeretet 
azt jelenti, hogy megszűnik az ember magánya. Valamit elvesztettem és egész törekvésem 
arra irányul, hogy az ebből származó magányom valamiképpen feloldódjon. A szeretet azt 
jelenti, hogy megszűnik az ember magánya! Ezek az emberi gondolatok segítenek abban, 
hogy  a krisztusi szeretettel az emberek kiszabaduljanak önmaguk börtönéből. Segítenek, 
hogy megszűnjön az emberek magánya, de ez csak Isten segítségével lehetséges! Különben 

emberi álom, vágyálom.  
  

A krisztusi szeretet különböző vonásai 
Ha meg akarjuk menteni az életet, akkor gondolkodhatunk azon, hogy ennek a szeretetnek 
különböző vonásai vannak. Mondhatjuk: a szeretet megbocsátó, a szeretet segít, a szeretet 
önfeláldozó! Ez mindenképpen hozzátartozik a krisztusi szeretethez! Egy-egy utalás ehhez a 
három fogalomhoz: 
 

A szeretet megbocsátó!  
Emberek vagyunk, gyarlók, esendők, egymást meg tudjuk bántani. Közöttünk feszültségek, 
ellentétek támadhatnak. Hogyan oldhatók föl? Mi módon lehet ezt megoldani? Emberek ilyen 
bölcs dolgokat mondanak: mindent meg kell beszélni. Vigyázat! Mindenről lehet beszélni, de 
az igazán kényes kérdéseket nem lehet megbeszélni. 

 

Az igazán kényes kérdésekkel kapcsolatosan  
csak úgy lehet a megoldáshoz közelíteni, hogy az ember meg tud bocsátani!  

E nélkül nincs továbblépés! 
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A szeretet segít! 

Jézus azt mondja: „Amint Engem küldött az Atya, úgy küldelek Én is titeket! Miért küldte az 
Isten Jézust? Azért, hogy nekünk segítsen! 
Jézus menj el Kánába a lakodalomba, ahol azok a szegény emberek zavarban vannak és 
szüntesd meg a szegénységből származó zavarokat! Jézus menj el Jerikóba, ott vár az út 
mellett az a nyomorult vak koldus! Jézus menj el Kafarnaumba, ott van a béna, aki azt várja, 
hogy lábra állítsák! Jézus menj el Naimba, azt a síró özvegyasszonyt vigasztald meg! 
 

Menjetek el az egész világra és vigyétek el Isten szeretetét! 

 

A szeretet önfeláldozó! 

Nekünk itt Magyarországon oly sok példát adott ez a fájdalmas XX. század. Gondoljunk 
Salkaházi Sárára, Apor Vilmos püspökre, Bogdánffy Szilárd püspökre és még sokakra.  

 

„Nagyobb szeretete senkinek nincs annál, mint aki életét adja barátaiért!” 

 

 

A mai vasárnap életünk lényegéről szól! Az ember életének lényege a szeretet, az isteni 
szeretet! Szeretetet csak Istentől lehet tanulni! Jézus Krisztus ezt a krisztusi szeretetet bízza 
ránk! Ez nem filantrópia.  
Ez Isten szeretetének megjelenítése ebben a világban! Ez a küldetésünk! 
Gondoljunk az irgalmasság testi-lelki cselekedeteire, azokra az igazságokra, amelyeket akkor 

szoktunk felolvasni, amikor az életünkről van szó. „Amit egynek tettetek, Nekem tettétek!” – 

mondja Jézus! Amikor az életünket mérlegre teszik, akkor ez az egyetlen kérdés:  
Milyenek voltunk egymáshoz és egymással? 
Az összes többi gyarlóságunkra, gyengeségünkre, bűnünkre sokkal, de sokkal könnyebb 
mentséget találnunk.  
Erre nincs mentség, mert ez életünk lényege! 

 

+  A M E N  + 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek!  
Ha ma valami jót kívánhatok, akkor azt, hogy értsük meg, mire is születtünk! Azt olvastuk a 

Szentírásban, hogy Pál apostol figyelmeztet: Üldöztetések, szenvedések közepette kell 
kibontakoztatni az életünket. Megtapasztaljuk gyengeségünket, de ott van a másik oldalon 
Isten ereje! Megtapasztaljuk korlátainkat, de ott van a másik oldalon Isten irgalma! Isten 

országának építéséről van szó! Vigyázzunk! Mi olyan könnyen Isten országát egy földön túli 
paradicsommá akarjuk tenni. Nagy áltatás!  
 

Az irgalmasság testi-lelki cselekedeteinek megvalósítása által 
 épül az Isten országa! 

Isten szeretetének továbbadása által  
épül az Isten országa! 

 

Gondolkodjunk el azon, miért is születtünk? Mekkora ajándék és mire jutunk az életünkkel? 
Isten segítsen bennünket, hogy értelmesen gondolkodjunk a világ sorsáról, életéről! 

 


